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Zápis z 22. jednání Pracovní skupiny Venkov 

Název 22. jednání Pracovní skupiny Venkov 

Datum 3. 10. 2023, 09:00 – 11:30 

Místo Zborovská 11, Praha 5 – Smíchov, místnost 3072 

Účastníci viz prezenční listina 

Přílohy zápisu 1) Příloha č. 1_Pozvánka + program 

2) Příloha č. 2_Prezenční listina 

3) Příloha č. 3_Aktualizace Statutu a Jednacího řádu PS Venkov 

4) Příloha č. 4_Aktuální seznam členů PS  

5) Příloha č. 5_Metod. dokument + výzva č. 5 

6) Příloha č. 6_Prezentace: MŠMT 

 

 

1. Zahájení 22. jednání PS Venkov 

Předseda PS Venkov, pan Petr Halada přivítal všechny přítomné členy a hosty na 22. jednání 

skupiny a seznámil je s programem samotného jednání a s přítomnými hosty. Dotázal se přítomných, 

zda mají zájem program doplnit či upravit, přičemž nebylo námitek. 

Pracovní skupina se sešla v usnášeníschopném počtu členů (13 členů, 6 hostů, podrobněji 

Příloha č. 2).  

Pan předseda představil jednotlivé body programu. Tento bod byl bez připomínek, a tudíž 

jednomyslně schválen. 

2. Aktualizace Statutu a Jednacího řádu PS Venkov 

Paní Benšová informovala, že na základě podnětu člena PS Venkov pana Havlíka, došlo 

k doplnění Statutu a Jednacího řádu PS Venkov, a to v Článku 1, bodě 1, za písmeno h) udělána 

mezera a doplněna věta: „a dále konstatuje, že RSK vytvořila Pracovní skupinu Venkov“. 

Předseda PS vyzval přítomné členy, zda je někdo proti uvedené aktualizaci. Nikdo nebyl proti  

a usnesení bylo jednomyslně přijato. 

Bylo přijato usnesení č. 1-22/2023/PSV: Pracovní skupina Venkov Regionální stálé konference 

pro území Středočeského kraje schvaluje aktualizaci Statutu a Jednacího řádu PS Venkov.  

Aktualizace Statutu a Jednacího řádu PS Venkov je přílohou č. 3. 
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3. Představení nových členů PS Venkov 

 

P. Halada navrhnul jako nového člena PS pana Tomáše Chrta. Vystudoval ekonomii, pracuje 

v potravinářském průmyslu mezi ČR a německy mluvícími zeměmi. Dalším novým členem je pan 

Josef Hála, bývalý starosta městyse Jince.  

Předseda PS vyzval přítomné členy, zda je někdo proti výše uvedenému jmenování nových členů. 

Nikdo nebyl proti a usnesení bylo jednomyslně přijato. 

Bylo přijato usnesení č. 2-22/2023/PSV: Pracovní skupina Venkov Regionální stálé konference 

pro území Středočeského kraje bere na vědomí jmenování nových členů PS – Tomáše Chrta  

a Josefa Hály. 

Aktuální seznam členů PS je přílohou č. 4 a bude zveřejněn na web stránkách RSK v sekci PS 

Venkov. 

 

4. Dotační program Obchůdek 2021+ ve Středočeském kraji (O. Nauš) 

 

Pan Nauš krátce sdělil, že kraj se zúčastnil poprvé výzvy MPO – všechny kraje dostávají stejnou 

alokaci bez ohledu na velikost. Zájem byl velký, rozdělilo se celkem 8 milionů Kč. Půlka financí byla 

z MPO a druhá z rozpočtu kraje. Jednotlivé alokace byly 80 tis. Kč na prodejnu. Hlásit se mohly obce 

do 1000 obyvatel, předmětem dotace prodejna s potravinářským zbožím (jediná v obci). Ve třetí 

připravované výzvě jsou podmínky včetně alokace pro kraje stejné. Navíc hybridní prodejny 

(naskenování QR kódu). Budoucnost dotačního programu je však nejistá (vzhledem k úsporným 

opatřením), výzva měla být vyhlášena dne 1. 9. 2023, k tomuto zatím nedošlo a MPO nedokáže sdělit, 

zda Obchůdek bude spuštěn.  

Pan starosta Schmidt se dotázal, zda je uvažováno, že by výzvu kraj realizoval sám? Předseda PS 

sdělil, že se jedná o politické rozhodnutí, rozhodnutí zastupitelstva kraje. Nyní se čeká, jak se MPO 

k dotačnímu programu postaví. Jednáno s ministrem ohledně výše alokace pro SČ kraj, ale nedošlo ke 

změně názoru. Náklad na administraci jedné dotace je 7 tis. Kč., tudíž pro kraj není zajímavé 

rozdělovat takovéto částky. Na Obchůdek z praxe kladné reakce. Bohužel trend jiným směrem, 

samoobslužné provozovny. Dotační program smysl má a mnohdy prodejnu zachrání.  
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Paní Mácová odkázala na stránky MPO, kde je informace o OP TAK, výzva na podporu prodejen 

s bezobslužným provozem: https://www.mpo.cz/cz/podnikani/vnitrni-obchod/podpora-prodejen-s-

bezobsluznym-provozem-prodejny-hybridni-prodejna-24-7--275477/. 

Pan Tvrdík konstatoval, že na malých obcích slouží jako komunitní centrum, trend jde proti tomu. 

Nabídl jako krajská síť MAS pomoc při administraci žádosti. Pan Halada poděkoval a sdělil, že 

bohužel dochází ke dvojí administraci (MAS, SZIF). 

Paní starostka Pacltová uvedla, že rohlík.cz je velká konkurence. Obec podporovala  

i vietnamského obchodníka, i přesto ukončil svoje podnikání, lidé se rychle naučili kupovat přes 

internetový obchod. 

Pan Schmidt se přiklonil k názoru, že obchůdek je centrum, kde se lidé scházejí, tudíž dotační 

program považuje za smysluplný. 

Pan starosta Merhout uvedl, že souhlasí s ostatními, na obci stejná situace, v obci nyní řešena 

sociální služba pro seniory, kteří si neumí nakoupit přes internet. 

Bylo přijato usnesení č. 3-22/2023/PSV: Pracovní skupina Venkov Regionální stálé konference 

pro území Středočeského kraje doporučuje zastupitelstvu kraje zachovat dotační titul Obchůdek 

i v případě, že nebude vyhlášen v rámci MPO. 

 

5. Program „Výměna zdrojů tepla na pevná paliva ve Středočeském kraji pro 

nízkopříjmové domácnosti 2" – kotlíková dotace 5. výzva (O. Nauš) 

 

V současné době byl ukončen třetí projekt trvající od roku 2019 (financování z OP ŽP, dále 

z emisních povolenek). Zafinancováno asi 7800 nevyhovujících kotlů na uhlí. Zákaz kotlů od  

1. 9. 2024. Vyčerpáno cca 900 mil. Kč. Byla to poslední výzva pro všechny žadatele bez omezení. 

MŽP rozhodlo, že další výzva bude již rozdělená. SFŽP bude administrovat balíček v rámci Programu 

Zelená úsporám a pro kraje zůstala omezená skupina pro žadatele ve starobním či invalidním důchodu, 

případně nízkopříjmové. Nízkopříjmovost počítána z ročního příjmu. V rámci 4. výzvy přijato 1800 

žádostí, z toho 1200 již bylo proplaceno. Ministerstvo opět změnilo podmínky pro 5. výzvu, 

nízkopříjmovost vázána na příspěvek na bydlení, kopíruje dotační program Nová Zelená úsporám. 

https://www.mpo.cz/cz/podnikani/vnitrni-obchod/podpora-prodejen-s-bezobsluznym-provozem-prodejny-hybridni-prodejna-24-7--275477/
https://www.mpo.cz/cz/podnikani/vnitrni-obchod/podpora-prodejen-s-bezobsluznym-provozem-prodejny-hybridni-prodejna-24-7--275477/
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Příjem žádostí letos v září, doposud cca 205 žádostí, ale pořád jsme v rámci krajů nejlepší. Uvidí se po 

skončení topné sezony, zda se příjem žádostí zlepší – konec příjmu srpen 2024. Dotace je omezena na 

pořízení tepelného čerpadla nebo kotle na biomasu. Od roku 2017 možnost žádat o kotlíkovou dotaci 

pouze v elektronické podobě, přičemž vázáno na email a vlastního bankovní účet.  

Pan starosta z Černolic informoval, že pro jejich občany žádosti zpracovávají na úřadě. Bohužel 

přílohy se musí odevzdávat v tištěné podobě anebo datovou schránkou, což lidé nemají. 

Paní starostka Dufková se zeptala, zda pořízení kotle i na dřevo? Pan Nauš odpověděl kladně. 

Kotel na biomasu je rozdělen na automatické podávání nebo na ruční přikládání. Pan Schmidt se optal, 

zda dojde k uspokojení všech odevzdaných žádostí a obdržel pozitivní odpověď. Pan Halada zmínil 

problém, se kterým se často setkává a to, že dotaci lze poskytnout pouze na rodinné domy ne však na 

bytové jednotky. Pan Tvrdík sdělil, že není pro pracující, ale pro seniory, může požádat pouze 

pracující senior. Něco administruje KÚ, něco SFŽP.  

Paní starostka Dufková zmínila, že Zelená úsporám Light spustila ohromnou vlnu zájmu. 

Neuvažuje se o uvolnění dalších terénních pracovníků z MAS? Pan Tvrdík konstatoval, že buď může 

žádost administrovat MAS nebo KIS – pouze ve velkých okresních městech. Problematika 

identifikace pracovníků – průkazky. Podání žádosti není složité. Paní starostka Pacltová sdělila, že na 

MASce mají vyčleněnou pracovnici a uvítali by pomoc s identitou od obcí. 

PS Venkov žádá pana Nauše zjistit možnosti čerpání na SFŽP pro bytové domy – jednotlivec 

z bytového domu. 

Emailová odpověď pana Mgr. Nauše ze dne 13. 10. 2023: 

Metodický dokument „Závazné pokyny pro bytové domy“, který řeší dotační možnosti právě pro 

bytové domy. Konkrétně výměnu tepelných zdrojů (na str. 18.) takto: 

„4.3.1 Podoblast podpory C.1 – VÝMĚNA ZDROJŮ TEPLA  

Podpora se poskytuje na pořízení a instalaci nového hlavního zdroje tepla na vytápění ve 

stávajícím, řádně dokončeném bytovém domě, popř. bytové jednotce v bytovém domě s případnou 
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přípravou teplé vody včetně příslušenství a jeho zapojení do otopné soustavy výměnou za stávající 

hlavní zdroj tepla na vytápění v následujících případech výměny: ……“ 

Krajský dotační program na výměnu tepelných zdrojů taktéž bytové domy umožňuje: 

„Článek 7 - Definice žadatele a domácnosti 

Žadatel (= konečný uživatel) je vlastník nebo spoluvlastník rodinného domu, bytové jednotky  

v bytovém domě, nebo trvale obývané stavby pro rodinnou rekreaci, který zároveň v rodinném domě, 

bytu nebo trvale obývané stavbě pro rodinnou rekreaci trvale bydlí (tzn. kde se žadatel, jako fyzická 

osoba, trvale zdržuje, kde skutečně bydlí).“ 

Metodický dokument a 5. výzva jsou přílohou č. 5 zápisu. 

6. Propagační video ISPZ 

 

Video je ke shlédnutí na: Informační systém projektových záměrů – motivační spot – YouTube. 

Další promo videa a bližší informace o ISPZ: ISPZ – Dotační portál Regionální stálé konference 

Středočeského kraje (rsk-sk.cz) nebo Informační systém projektových záměrů (projektovezamery.cz). 

7. Vesnické školy, svazkové školy, redukce základních škol na malých obcích včetně 

budoucího výhledu ze strany MŠMT (Mgr. Bc. Martina Běťáková) 

 

Pan předseda uvítal náměstkyni člena vlády paní Běťákovou. Požádal o pohled MŠMT na 

problematiku naplněnosti škol, dále vesnické školy atd. Středočeský kraj řeší problematiku naplnění 

kapacit ZŠ, mateřských škol zejména v oblasti prstence kolem Prahy, naopak periferie naplněna není. 

Na podzim 2023 informace o půjčce z EU, původní alokace cca 40 mld. Kč. na investice. V letním 

období školství z půjčky vyřazeno. Dohoda s panem premiérem a ministrem financí, že resort školství 

obdrží 15 mld. Kč na infrastrukturu v letech 2024-2025, v roce 2024 v částce 4 mld. Kč a v roce 2025 

11 mld. Kč. V současnosti finance nejsou k dispozici a nemůže s nimi ministerstvo operovat. Aktuální 

výzvy jsou z tzv. Prstence II., kromě velkých svazkových škol ve SČ kraji a dvoukolová výzva, letos 

800 mil. Kč na drobné přístavby, navýšení bohužel není v plánu. Mateřské školy spadají pod IROP, 

s MŠMT pouze konzultace v nastavení parametrů výzev a na MPSV budování dětských skupin (krátká 

https://www.youtube.com/watch?v=KZ76qqhU7N0
https://rsk-sk.cz/projekty/sber-zameru/#C2
https://rsk-sk.cz/projekty/sber-zameru/#C2
https://www.projektovezamery.cz/login
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udržitelnost, poté MŠ). Hygienická vyhláška a stavební předpisy – nutnost řešit z pohledu školských 

budov a kapacit. Stavební finalizace v říjnu letošního roku a hygienická vyhláška na leden 2024. 

Vyhláška by měla významně zjednodušit rekolaudace již užívaných budou. Zakomponování povolení 

sdruženého osvětlení nezávislé na osvitu. Problematika v koordinaci kapacity v daném území 

z pohledu MŠMT. Z pohledu systému není efektivní stavět školu pro cca 25 dětí, zejména z pohledu 

kvality vzdělání. 90 % zřizovatelů ZŠ jsou obce do 1000 obyvatel, problém se řízením. Dalším 

faktorem jsou konsolidační úspory. Nutno začít debatovat, jakým způsobem a za jakých podmínek 

převést nepedagogickou práci na zřizovatele (ve Strategii 2030), neboť školy nemají personální 

kapacity. Samostatným tématem jsou školní jídelny, lze vyjmout, samostatná činnost školy. Z pohledu 

efektivity malých škol vyplývá z analýz MŠMT, co se týká druhých stupňů, dopad na kvalitu 

vzdělávání je měřitelná. U prvních stupňů, dopad na samotnou kvalitu výuky jako takové není přímou 

úměrností. Další informace uvedeny v přiložené prezentaci – Příloha č. 6. 

Pan Halada uvítal pana radního Váchu a požádal o doplnění informací z pohledu KÚ. Snaha 

koordinovat spolupráci mezi jednotlivými obcemi ORP, aby se vytvořila struktura, která by fungovala.  

Paní starostka Pacltová zmínila problém na Nymbursku. V prosinci loňského roku proběhla 

schůzka ORP, kde bylo Nymburkem sděleno, že venkovské děti přestane přijímat, jelikož jim zabírají 

kapacity. MAS SVATOJIŘSKÝ LES, z.s. svolala starosty obcí a dohodlo se zpracování demografické 

studie celé ORP. Nymburk oznámil, že postaví společně s třemi obcemi svazkovou školu. Chystá se 

další jednání mezi obcemi. Pan radní reagoval s tím, že okresní město nejčastěji říká, že dle 

demografie jim venkovské děti zabírají 30-40 %, problém je na druhé straně. Měšťanky byly vždy 

stavěny pro širší území. Dohoda obcí na spádovosti v pořádku, než dojde na problematiku 

financování, obce nemají dostatek finančních prostředků. Jediné, co může fungovat jsou dobré vztahy 

mezi starosty. Paní Běťáková uvedla, že bez legislativní změny nereálné (např. možnost zanesení 

koordinační role). 

Pan Halada konstatoval, že je problém v současné době řešitelný opravdu pouze dohodou mezi 

zástupci obcí. Na diskusi reagoval pan starosta Merhout a podpořil myšlenku koordinace. Potřeba 

dopravovat děti do větší školy. Nikdy s obcemi nic nebylo koordinováno. Škola je rozpadlá a nemá 

smysl ji rekonstruovat, stavět novou si obec nemůže dovolit, i když zpracována PD. Obecně by 

školství mělo být odděleno od politiky. Paní náměstkyně si vzala slovo a uvedla, že MŠMT potřebuje 

malé školy na obcích sloučit do jednoho právního subjektu organizačně, příkladem Chomutov. Pan 

Halada se snažil o sloučení škol do jednoho školského subjektu se sdílenou ředitelnou atd., ale 

nezájem a nepochopení starostů. Pan starosta Volák nastínil situaci ve Veltrusech. Velká spádová 

škola, 540 dětí kapacita. Nyní nová dohoda se spádovými šesti obcemi. Snaha využít dotaci z MŠMT, 

ale do kolové výzvy nemožné se přihlásit. Na IROPu získáno 40 mil Kč., nyní chystána veřejná 

http://www.svatojirskyles-mas.cz/mistni-akcni-skupina-svatojirsky-les-z-s/os-10
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zakázka, chybí cca 50 mil. Kč. Obce by se měly podílet, aby došlo k dofinancování, ale záleží na jejich 

zastupitelstvech.  

Pan starosta Schmidt sdělil dobrou zkušenost s chystaným projektem „Regionální školy“. Základ 

je v dobře ošetřené smlouvě, např. rezervace žáka – kapacita, dle toho se rozpočítaly finance  

i v případě, že se žáka poté obec vzdá. Stavět se bude na Mníšku, ten i projekt koordinuje. Pan Vácha 

reagoval, že bude systém fungovat, dokud jedno zastupitelstvo nezmění názor na projekt. Paní 

náměstkyně informovala, že v zemi je málo svazkových škol. Nesmí se zapomínat na přijímací řízení, 

ředitel dané školy musí dle tohoto postupovat. Pan předseda Halada se dotázal, zda má MŠMT přehled 

kolik kapacit ve SČ se buduje a jaký je převis? Vychází se z rejstříkových kapacit, ovšem 

neodpovídají všude reálným kapacitám. Po školách byl rozeslán dotazník, ale reálná místa nejsou 

známa. Paní Běťáková zmínila možnost dřevostaveb, které umožňují oproti kontejnerům, rychlé řešení 

výstavby škol. Pan Vácha uvedl, že se nejedná o levnou záležitost, je to nouzové řešení a školy by 

měly mít nějakou architektonickou kvalitu. Paní náměstkyně na závěr diskuse dodala, že obec sice má 

povinnost zajistit podmínky pro plnění školní docházky, ale neřeší se, když to nedělá. Apel na SČ kraj, 

aby nezahlazovali problém a nesnažili se dítě umístit, je nutno tento problém řešit. Pan Vácha sdělil, 

že rodiče nechtějí podávat žalobu na obec za neumístění dítěte do školského zařízení, potřeba řešit ze 

strany státu.  

Pan Vozábal uvedl, že je obec v časové tísni, snaha udržet děti ve škole. Vesnice na základní škole 

nyní 59 dětí. Souhlasí se spojenými školami, ale vidí v budoucnu hrozbu se zavřením školy a viníkem. 

Na Sedlčansku jsou školy poloprázdné. Vše je o koordinaci, uvedla paní náměstkyně. Pan starosta 

Merhout vznesl dotaz k paní náměstkyni, zda by stát, kdyby chtěl kapacitu školství vyřešit, jaký 

finanční objem by potřeboval na pokrytí? Investice do vzdělávání je důležitá do budoucna.  Paní 

Běťáková odpověděla, že MŠMT vypočítalo potřebu cca 11 tis. žákovských míst akutně postavit na 

daná čísla, lokality, kde je problém. Nejsou zaneseny rozvojové plány obcí jako např. kolem Brna. Ve 

SČ kraji zhruba 11-15 mld. Kč do základních škol, doplnil pan radní.  
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Pan předseda poděkoval všem přítomným za účast. Následně bylo 22. jednání pracovní skupiny 

ukončeno. Termín příštího zasedání PS Venkov byl stanoven na dne 7. 12. 2023 od 10:00 hod., 

zasedací místnost 1088, KÚ, Zborovská 11, Praha 5 – Smíchov. 

 

Zapsala: Hana Benšová, garant PS Venkov, sekretariát Regionální stálé konference Středočeského 

kraje 

 

Zápis schválil:  

 

Dne 17. 10. 2023  

      Petr Halada v.r. 

         předseda pracovní skupiny

       

 

 


